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Sonay Dikkaya: Işık Üniversitesi “Yaşamak da Güzel, Yaşatmak da” sloganıyla bir projeye imza 
atıyor. Amaç, organ nakline dikkat çekmek. Ayrıca organ nakli olmuş çocuklarda 3 günlük bir kampa 
girdi. Şimdi; Şile’ye dönelim. Deniz Tüysüz’ün yanında konukları var. Hem projeyi hem de 
Türkiye’de organ naklini konuşacaklar. Evet Deniz, sözü size bırakalım. 

Deniz Tüysüz: Sonay, bu kamp uluslararası bir kamp. Dünyanın dört bir yanından öğrenciler 
burada küçük yaşta çocuklar, nakil görmüş çocuklar bunlar ve burada 3 gün boyunca İstanbul’da 
olacaklar ve bir nevi de terapi görecekler, İstanbul’u gezecekler. Peki, bu proje neden yapılıyor, 
amacı ne? Şimdi; hemen konuklarımıza dönelim. Işık Üniversitesi Mütevelli Heyeti Başkanı 
Profesör Sıddık Yarman ve organ naklinde Türkiye’de ve dünyada ismini duyurmuş bir isim 
yanımızda Profesör Doktor Alper Demirbaş genel cerrah. Efendim, öncelikle sizden başlayalım. Hoş 
geldiniz yayınımıza, 

Sıddık Yarman: Hoş bulduk. 

Deniz Tüysüz: Projenin amacını anlatır mısınız bize? Uluslararası bir kamp, nakil olan çocuklar 
burada. Ne amaçlıyorsunuz burada? 

Sıddık Yarman: Şimdi; bir hayat, bir can. Organ nakli demek, sizden sonrakilere can vermek 
anlamına geliyor. Türkiye’de yine efsane isimlerin az önce konferans salonunda ifade ettikleri gibi 
maalesef %25’i geçmiyor. Yani cenazelerden ancak %22’si, %25’i organlarını bağışlayabiliyor. 
Bekleyen binlerce hasta var. Dolayısıyla Işık Üniversitesi olarak, öncü bir bilim kurumu olarak 
Türkiye’de bu farkındalığı yaratmak istedik. Bu vesileyle de uluslararası organ nakli çocuklar kampı 
ve organ nakli konferansına üniversitemizde ev sahipliği yapıyoruz. Bu bizim için büyük bir onur. 
İşin hayati tarafı var. İşin toplumsal boyutu var ve işin çok ciddi bilimsel tarafı var. Üniversitemizde 
de gerçekten organ naklini gerçekleştirmiş dünyada efsane isimleri ağırlamaktan dolayı da çok 
büyük gurur duyuyoruz. Bu vesileyle de bu hafta içerisinde bir kampanya başlattık. Kültürel 
bağnazlığımı ben de aştım. Ve ilk organ nakli bağışını yapan kişi olma keyfini de arkadaşlar bana 
tattırmış oldular. İşte bu kartla ilk organ naklimizi, bağışımızı gerçekleştirmiş olduk. 

Deniz Tüysüz: Onu da hatırlatalım efendim. Burada bu konferansla birlikte, bu organizasyonla 
birlikte davet edilen misafirler başta da siz olmak üzere organ bağışı yapılıyor. Siz de yaptınız. Organ 
bağışı belgenizi de aldınız. 
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Sıddık Yarman: Belgemi aldım. Umarım benim gibi yaşlıların organları başkalarına hayat 
verebilir. 

Deniz Tüysüz: Bu proje devam edecek mi önümüzdeki yıllarda da? Son olarak bunu sorayım. 

Sıddık Yarman: Işık Üniversitesi olarak bizim için büyük bir keyif. Deniz kıyısındayız, gençlere 
moral vermek onların yaptıkları işi ve onların geçirdikleri tecrübeleri başkalarıyla paylaşmasını 
temin etmek bizim içinde çok önemli bir gözlem. Biliyorsunuz akademia gözlemler üzerine 
kuruluyor ve onun sonucu olarak da çok güzel şeyler ürüyor. Zevkle, keyifle biz bunu yapacağız. 
Ayrıca bizdeki biyomedikal bölümü de bu işten etkilenerek organ nakli altyapısına hizmetler 
verebilecek mühendislik çalışmaları yapabilirler diye düşünüyoruz. Birçok öğrencimizin tezi 
buradan çıkabilir. Yüksek lisans ve doktora projeleri bu vesileyle üremiş olacak diye düşünüyorum. 
Dolayısıyla akademik olarak da biz bu işten çok yararlanacağız. Kim bilir belki belli bir süre sonra 
hocalarımız bizim daha güvenli hissetmemizi temin ederlerse böyle bir altyapı da burada 
oluşturabiliriz. 

Deniz Tüysüz: Peki, çok teşekkür ediyoruz efendim, yayınımıza katıldığınız için. Profesör Doktor 
Sıddık Yarman yayınımızdaydı ve konuya ilişkin bilgilerini aktardı. Profesör Doktor Alper Demirbaş, 
efendim, hoş geldiniz yayınımıza. Dünyanın en çok böbrek nakli yapan cerrahlarından birisiniz. 
Bugün önemli bir organizasyon için buradasınız. Organ nakline dikkat çekiyorsunuz. Efendim, 
100.000’i aşkın insan organ nakli için bekliyor. Biraz rakamlarla bize anlatır mısınız durum nedir? 
Türkiye’de durum nedir özellikle? 

Alper Demirbaş: Türkiye’de durum bundan 10 yıl öncesine kıyaslarsak eğer gayet iyi bir yerdeyiz 
aslına bakarsanız. Çünkü 10 yıl önce şu an, bu yıl geçen yıl yapılan nakil sayısının onda birini 
yapabiliyorduk. Yani 10 kat bir artış oldu. Fakat hâlâ Türkiye’de 70.000 kronik böbrek hastası var. 
Diğer kronik organ hastaları da bu havuza eklendiğinde 100.000’nin üzerinde kronik organ hastası 
var ve bunların tamamı organ nakline aday. Türkiye’de yılda yapabildiğimiz organ nakli sayısı ise 
3500 civarında. Tüm organ nakillerinin sayısı yani olayın aslında vahametini buradan görmek daha 
mümkün. Biz, her organ nakli bekleyen hastaya organ nakli yapılması gerektiğini düşünüyoruz. 
Bunun nedeni şu;  yapılan her organ naklinden sonra, her başarılı organ naklinden sonra hastalar 
yeni hayatlarına başlıyorlar. Yani diyalize mahkûm olan hastalar ya da siroz hastaları ya da kalp 
yetmezliği olan hastalar ya da akciğer hastaları tamamen yeni bir hayata başlıyorlar. Bizim amacımız 
zaten yeni bir hayata vesile olabilmek, bunun için bize gereken şey organ. Organ bulmamız lazım. 
Türkiye’de bunun dışında ameliyatlar, takipler vesaire bunun için her türlü altyapı mevcut. Ve organ 
bulabileceğimiz 2 ana mecra var. Bunlardan birisi beyin ölümü gelişmiş insanlardan bağışlanan 
organlar ki, Türkiye’de ne yazık ki bu konuda çok çok çok gerideyiz. Diğeri de yaşarken 
bağışlanabilen organlar ki, bunlar böbrek ve karaciğerin bir parçasıdır. Bu 2 mecrada da organ 
bağışını arttırabilirsek biz, insanlarımıza yardımcı olabiliriz. Ben bu toplantı için Antalya’dan 
İstanbul’a bugün geldim. Ve size şu kadarını söyleyeyim; toplantı başladı 2.5-3 saat oldu ve bu süre 
içinde biz 2 insanımızı organ bulamadığımız için kaybettik. Durum bu kadar ciddidir, bu kadar 
vahimdir. Ülkenin bir sürü gündemi var elbette, ama bizim gündemimiz budur. Ve organ bekleyen 
organ nakli olamadığı için kaybedeceğimiz insanların ve onların ailelerinin gündemi de budur. O 
nedenle ben tüm topluma bu konuda duyarlı olmaya davet ediyorum. Ama asıl duyarlı olmasını 
beklediğim bir grup var ki, o da şu; ailelerinde kronik böbrek hastası ya da karaciğer sirozu olan 
insanlar, aileler kendileri bir böbreklerini ya da karaciğerlerinin bir kısmını bağışlayarak kendi 
ailelerindeki yakınlarını kurtarabilirler. Çünkü Türkiye’de kadavradan yani ölmüş insanlardan 
yapılan nakil sayısı çok çok az. Piyango çıkması gibi bir ihtimal bu. O nedenle bu grup insanlara yani 
ailesinde böbrek hastası olan ya da karaciğer hastası olan insanlara diyorum ki; bir böbreğini 
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bağışlaması ya da karaciğerinin bir kısmını bağışlaması belli şartlar yerine getirildikten sonra 
bağışlayan kişi açısından ömrünün geri kalan kısmında herhangi bir sakınca yaratmaz. Peki, ne 
yapar? Yakını, sevdiği her kimse onun yeni hayatına başlamasını sağlar. O nedenle bu gruba özellikle 
hatırlatmak istedim bunu. 

Deniz Tüysüz: Efendim, peki şu anda tabii organ nakli ve organ bağışı konusunda sıkıntılara 
dikkat çektiniz. Şu anda bekleme süresi nedir Türkiye’de? Dünyaya kıyasladığımızda ne 
durumdayız? 

Alper Demirbaş: Şimdi; bu süreyi veremeyecek kadar zayıf bir noktadayız. Bunu söylemek 
istiyorum. Bekleme listelerinde, böbrek nakli bekleme listelerinde 22.000’nin üzerinde hasta şu 
anda kayıtlı. Fakat yılda yapılan ölmüş insanlardan yapılan böbrek nakli sayısı 450-500 civarında. 
Yani şans 50’de bir. O nedenle ortalama bekleme süresi nedir diye bir süreyi hesaplamak mümkün 
değil şu anda bizim ülkemizde. Bu nedenle tekrar aynı insanlara sesleniyorum. Eğer ailenizde bir 
böbrek hastası, bir diyaliz hastası ya da bir siroz hastası varsa onları başkalarının organını ölmesini 
beklemeden kurtarabilirsiniz. Yeniden hayata döndürebilirsiniz. 

Deniz Tüysüz: Çok teşekkür ediyoruz verdiğiniz bilgiler için ve yayına katıldığınız için. Profesör 
Doktor Alper Demirbaş yayınımızdaydı. Şu anda Türkiye’nin organ nakli konusunda geldiği noktayı 
anlattı ve organ bağışına dikkat çekti. Sonay. 

 
 
 
 

*** Video burada sona eriyor. *** 


